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نیمه راکــد و در معرض ریزش 
اشتغال در خراسان رضوی وجود 
دارد؟ چرا با وجود تعدد واحدهای 
صنفی، همچنــان اتحادیه ها 
ناگزیر به صدور گواهی کســب 
جدید هستند؟ آیا اختیارات ملی 
تازه ای به سازمان صمت استان تفویض 
می شــود؟ از برگزاری میزهای تجاری 
مشترک با کشورهای همسایه چه خبر؟ 
این ها تعدادی از ســؤالاتی بــود که در 
نخستین نشست خبری رئیس سازمان 
صنعت، معدن و تجارت خراسان رضوی، 
از سوی خبرنگاران مطرح و پاسخ به آن ها 
به جلسه  بعدی موکول شد. حدود 40 روز 
از انتصاب محمدرضا مس فروش می گذرد 
و جلسه دیروز او با خبرنگاران بیش از آنکه 
جنبه خبری داشته باشد، به بیان مباحث 
کیفی و پرسش و پاســخ های جسته و 

گریخته گذشت. 

z واحدهای تولیدی مشکل دار

از او پرسیدیم آیا وجود 77 واحد تولیدی 
استان را که با اشتغال 10 هزار نفر که دچار 
چالش شده اند و در آستانه ریزش اشتغال 
هستند تأیید می کند. این مقام مسئول 
گفت واحدهای یادشده بیشتر از این تعداد 
اســت اما در مورد آمار دقیقشان حضور 
ذهن ندارد. او بر شــفافیت در ارائه آمار و 
پذیرش نقد رسانه ها تأکید کرد و گفت که 
بنا ندارد از ضعف های کنونی چشم پوشی 
 کند و آن ها را به گردن دستگاه های دیگر 

بیندازد.

مس فروش بر اظهار نظر یکی از خبرنگاران 
مبنی بر نامتناســب بودن برخی صنایع 
استان با اقلیم خراسان رضوی مانند صنایع 
آب بر فولاد صحه گذاشت و گفت: حرف 
درستی است. گاهی در کشور بنا بر انجام 
کارهای بزرگی گذاشته است و مجوزها 
دریافت می شــود. بعد می بینیم آن کار 
متناسب با شرایط آنجا نیست. مثلا آب، 
برق، سوخت یا راه های مواصلاتی مورد نیاز 
در نظر گرفته نشده است. در مورد صنایع 
فولاد اســتان مجوز هیچ کدام در استان 
صادر نشده اســت بلکه همگی در قالب 
طرح توازن منطقه ای، مجــوز خود را به 
طور مستقیم از وزارتخانه دریافت کرده اند. 
او اضافه کرد: تا این مرحله از تولید صنایع 
فولاد، مشــکلی در تأمیــن آب و دیگر 
زیرساخت های مورد نیاز نداشته ایم اما 
اگر بنا به توسعه باشد، باید نخبگان برای 
تغییر روش های تولید بــه طوری که از 

آب کمتری استفاده شــود ورود کنند. با 
توجه به اهمیت تولیدات صنایع فولاد در 
توسعه و ظرفیت های معدنی موجود، نباید 
روی این صنایع خط قرمز بکشــیم بلکه 
 باید فناوری   کنونــی را با روش های بهتر 

جایگزین کنیم.

z به نام و کام همسایه

مس فروش وقتی که پــای اولویت های 
کاری در دوره جدید مسئولیتش به میان 
آمد، گفت اعتقادی بــه انجام کارهای 
ناتمام روزانه اداری از سوی کارشناسان 
ندارد. این دســت کارها باید به سامانه  
سپرده شود و کارشناســان وقت خود 
را صرف کارهای بــزرگ کنند، هرچند 
کم تعداد. او با اشاره به وجود 2029 ناحیه 
معدنی در استان گفت: اگر معدن کاری 
در 100 مورد از این ها اقتصادی باشــد 
و حتی یکی دو مــورد آن نظیر معدن 

مس رفســنجان باشــد، برای متحول 
کردن اقتصاد استان کافی است. رئیس 
سازمان صمت استان توجه به تولید بدون 
کارخانه را از رویکردهای خود دانست و 
در مورد دیگــر اولویت های صنعتی اش 
اظهار کرد: ســازمان صمت تا جایی که 
توان مقاومت داشته باشــد و به او انگ 
زده نشــود، از صدور مجــوز واحدهای 
تولیدی جدید که مشابه آن ها در استان 
وجود دارد و راکد، نیمه فعال یا با ظرفیت 
ناقص است خودداری می کند. اولویت 
نخســت ما تکمیل ظرفیت واحدهای 
کنونی اســت. فرصت ها و تهدید های 
هم جواری با افغانســتان نکته دیگری 
بود که مس فروش به آن اشاره کرد و در 
مورد یکی از تهدیدهای بالقوه موجود به 
محصول راهبردی زعفران اشــاره کرد. 
او گفت: ما پیاز زعفران را به افغانســتان 
دادیم. روش کشــت را هم ما یادشــان 

دادیم. اگر آن ها به ثبت جهانی زعفران 
اقدام کنند، کاری که مــا نکردیم، باید 
فعالیت های صادراتی ما و کشورهای دیگر 
مانند اسپانیا و ایتالیا از طریق افغانستان 
باشد. شورای ملی زعفران باید برای این 

موضوع فکری بکند.

z نظام بانکی و تولید 

مس فــروش در صحبت هــای خود به 
موضوعی اشاره کرد که از سیاست های 
متفاوت نظام بانکی در نقاط مختلف کشور 
حکایت دارد. او به پیشنهادی اشاره کرد 
که اگر اجرا شود، به بنگاه های اقتصادی 
در تأمین ســرمایه درگردششان کمک 
می کند. پیشنهاد این است که اگر فعال 
اقتصادی مبلغی را به عنــوان ودیعه در 
یک بانک سپرده گذاری کرد و وام گرفت، 
برای گرفتن وامی دیگــر از بانکی دیگر، 
وثیقه یادشده مورد قبول باشد و نیازی به 
سپرده گذاری جدید نباشد. به گفته وی، 
این طرح در تهران اجرا شده است اما برای 
اجرای آن در مشهد سخت گیری می شود. 
نسبت پایین مصارف به منابع بانکی در 
استان جزو معدود آمارهای ارائه شده در 
این جلسه بود که مس فروش در مورد آن 
گفت: این میزان در تهران 97.7 درصد، در 
کل کشور به طور میانگین 83 درصد و در 
خراسان رضوی 56 درصد است. عملکرد 
کنونی بانک های اســتان ما این اســت 
هرچند که به اصلاح آن امید دارم. او تأکید 
کرد که در جلسه آینده خود با خبرنگاران، 
 با آمار می آیــد و مباحث، کمّی تر مطرح 

خواهد شد. 

تخصص گرایی یا انحصار؟
هزینه های ثبت و صدور مجوز بهره برداری از معادن 10 برابر شد
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28 مــرداد 1398
17 ذی الحجه 1440 
شــــماره 2902

ضرورت کنترل 
بازار استان
 در  شهریور

هرســاله بــا شــروع 
شــهریور، به دلیل در 
پیش بودن سال جدید 
تحصیلی، تقاضا برای 
خرید برخــی از کالاها مانند پوشــاک، 
کیــف، کفــش و نوشــت افزار افزایش 
می یابد. همین مســئله سبب می شود 
برخی فروشنده ها با گران فروشی سعی 
کنند از این بازار ســود خود را دوچندان 
کنند. با این حال، مســئولان استانی از 
برنامه ریزی برای کنترل بازار می گویند. 

به گزارش ایسنا، معاون هماهنگی امور 
اقتصادی استاندار خراســان رضوی در 
حاشیه جلسه تنظیم بازار استان گفت: در 
تازه ترین جلسه ستاد تنظیم بازار استان 
مقرر شد سازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان در شهریور طرح مشخصی را برای 
کنترل بازار اجرا کند. علی رسولیان اظهار 
کرد: آنچه برای مــا در حوزه کنترل بازار 
اهمیت دارد، مدیریت آن است. در همین 
راستا، سازمان صنعت، معدن و تجارت 
خراسان رضوی موظف شد نظارت ها و 

کنترل های خود بر بازار را افزایش دهد 
و با کســانی برخورد کند که قیمت کالا 
و خدمات را در حــد نامتعارف و بیش از 
آنچه چهارچوب های قانونی مشــخص 
کرده است ارائه می کنند. رسولیان بیان 
کرد: همچنین مدیریت شــبکه کشتار 
مرغ یکی دیگر از مصوبات این جلســه 
بود که طبق آن، مقرر شد کسانی که در 
این چهارچوب فعالیت دارند مجوزهای 
لازم را کسب کنند. وی خاطرنشان کرد: 
علاوه بر این، ســازمان صنعت، معدن و 

تجارت و سازمان جهاد کشاورزی استان 
باید کنترل های لازم را برای مدیریت این 
مسئله ارائه کنند. وی تصریح کرد: مصوبه 
دیگر جلسه ستاد تنظیم بازار در خصوص 
توزیع سهمیه شکر بود که این محصول 
باید هم در حوزه اصناف و هم کارخانجات 
به درستی توزیع شود که برای این منظور، 
قرار شد سازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان هرچه ســریع تر اقدامات لازم را 
صورت دهد و بر روند توزیع نظارت کند و 

جلو بروز مشکلات احتمالی را بگیرد.

یک بام و دو هوای نظام بانکی 
اظهارات رئیس سازمان صمت استان درباره  علاقه نداشتن بانک ها به رهن مشترک

فاطمه کاهی، سخن گوی شرکت ملی 
پخش فراورده های نفتی: هفته آینده 
برنامه های جدیدی  برای اجرای طرح الزام 
اســتفاده از کارت سوخت شخصی در نظر 
داریم کــه در روزهای آتی اطلاع رســانی 

خواهد شد.

    محمود حجتــی، وزیر جهاد 
کشاورزی: مرغ اگر بخواهد بر اساس ارز 
نیمایی محاسبه و از خارج وارد شود، قیمت 
آن حدود 25 تا 26 هزار تومان می شــود. 
قیمت مرغ در بازار بایــد 12 هزار و 900 

تومان عرضه شود، نه 14 هزار تومان.

   مرتضی لعلیانــی، نایب رئیس 

اتحادیه لوازم التحریر مشهد: قیمت 
لوازم التحریر از ابتدای امسال 2 برابر نشده 
اما در مقایسه با اوایل سال 97 قیمت ها 2 
برابر و گاه در برخی اقلام بیشــتر افزایش 

داشته است.

   مرتضی دهقان، معاون هوانوردی 

سازمان هواپیمایی کشوری: شرکت های 
هواپیمایی همه بلیت های خود را بر مبنای 
نرخ نامه مشخص فروخته اند. بنابراین این 
شرکت ها هیچ تخلفی نکرده اند و شکایتی 
هم از مصرف کنندگان بابت خرید گران تر 
از نرخ نامه به دســت ســازمان هواپیمایی 

کشوری نرسیده است.

   علی اللهیار ترکمــن، معاون 

وزارت آموزش  و پرورش :از مهرماه به 
بعد، وارد فرایند جذب معلمان حق التدریس 
خواهیم شــد. چه آموزش و پرورش پول 
داشته باشد چه نداشــته باشد، استخدام 
این افراد ظرف 3 ســالی که در متن قانون 

مشخص شده است باید اجرا شود.

   احمد عراقچی، معاون ارزی سابق 
بانک مرکزی: ما از اول شهریور 96 وقوع 
بحران ارزی را پیش بینی کرده بودیم و آن 
را قطعی می دانســتیم. به عنوان کسی که 
منتقد سیاست های دولت است، چه زمانی 
که مسئولیت داشتم و چه بعد از آن عرض 
می کنم قبول ندارم که دولت به دنبال بالا 
بردن قیمت ارز برای حل مسائل ریالی خود 

بوده باشد. 

روز گذشته برگزیدگان پنجمین جشنواره 
تولید ملی و رســانه اعلام شــدند. در این 
جشــنواره، مهــدی عســکری در بخش 
گفت وگو و سید محسن موســوی زاده در 
بخش یادداشت رتبه اول را به دست آوردند. 
تعداد 200 اثر از ســوی 43 خبرنگار از 16 
رسانه به دبیرخانه پنجمین جشنواره تولید 
ملی و رسانه ارسال شــده بود. از این تعداد، 
183 اثر به مرحله نهایی داوری ها راه یافتند. 
خبرنگاران 3 شهر مشهد، نیشابور و کاشمر 
بیشترین آثار ارسالی را داشتند. رئیس خانه 
صنعت، معدن و تجارت خراســان رضوی 
در مراســم تجلیل از برگزیدگان جشنواره 
تولید ملی و رسانه گفت: از تمام کسانی که 
در خدمت رسانه هستند و تلاشی بی پایان 
در عرصه خبر و اطلاع رسانی دارند تقدیر و 
تشکر می کنم و معتقدم که همه مسئولان و 
مجموعه ها باید در همه زمان ها پاسخ گوی 
رسانه ها باشند. سید حسن حسینی افزود: 
صدای اصحاب رســانه صدای ملت است و 
خبرنگاران پیگیــر مطالبات برحق مردم از 
مسئولان هســتند. از رسانه ها می خواهیم 
بیش از پیش به تولید خبر در عرصه صنعت 
بپردازند و با قلم خود، نقش و اثرپذیری این 
عرصه در جامعه را به خوبی بیان کنند .وی 
با اظهار نگرانی بابت فســادهای اقتصادی 
خاطرنشان کرد: از خبرنگاران می خواهیم 
در برابر اختلاس، دزدی و نابســامانی های 
اقتصادی سکوت نکنند و با پرداختن به این 

دردها، در مســیر درمان آن ها گام بردارند 
و با قلم، ترمزی محکم بــر ادامه ظلم های 
اقتصادی بکشــند .وی تأکید کــرد: خانه 
صنعت، معدن و تجارت خراســان رضوی 
جشــنواره تولید ملی و رســانه را تاکنون 
در 5 نوبت در سطح اســتانی برگزار کرده 
است. اکنون می خواهیم ششمین دوره این 
رویداد را با همکاری سازمان صنعت، معدن و 
تجارت خراسان رضوی در سطح ملی برگزار 
کنیم. دبیرکل خانه صنعت، معدن و تجارت 
خراسان رضوی نیز گفت: رسانه ها با ورود به 
حوزه تولید توانستند بعضا مطالباتی را که 
چند ســال معطل مانده بود پیگیری کنند 
و به سرانجام برســانند. فیروز ابراهیمی با 
بیان اینکه 95 درصــد محصولات تولیدی 
استان از سوی فعالان بخش خصوصی تولید 
می شود افزود: در چند ماه اخیر بسیاری از 
بخش های دولتی خواب بودند و تنها حوزه 
بیدار مجموعه صدور بخشــنامه ها بود که 
با کارهای خود کمر صنعت را شکســتند. 
محمدرضــا مس فروش،رئیس ســازمان 
صنعت، معدن و تجارت خراسان رضوی نیز 
گفت: از خبرنگاران و رسانه ها می خواهیم 
تعامل بیشــتری با مســئولان بخش های 
دولتی و غیردولتی حــوزه صنعت، معدن 
و تجارت خراســان رضوی داشــته باشند 
تا اخبار مطلوب تری در حــوزه تولید و در 
جهت تقویــت این حوزه و رفع مشــکلات 

تولیدکنندگان تولید و منعکس شود. 

خبرها حکایــت از تصمیم جدید 
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وزارت صنعت، معــدن و تجارت 
)صمت( در حوزه معدن دارد. پس 
از فروکش کردن تب تصمیم های 
یکبــاره ای کــه پارســال برای 
بخش های مختلف اقتصادی اعم از 
تولید، صــادرات و واردات گرفته 
می شد، این بار نوبت معدن کاران است که 

با چالشی تازه مواجه شوند.
نایب رئیس انجمن معادن و صنایع معدنی 
خراسان رضوی در گفت و گو با شهرآرا خبر 
را تأیید می کند و در تشریح آن می گوید: بر 
اساس تصمیمی که چند روز پیش از سوی 
معاون معادن و صنایــع معدنی وزارتخانه 
ابلاغ شــد، هزینه های ثبت و صدور مجوز 
برای بهره برداری از معادن در مقایســه با 
پارسال حدود 10 برابر افزایش پیدا کرده 
است. این تصمیم وزارتخانه به معنای تیشه 
زدن به ریشه اکتشاف معادن از سوی بخش 
خصوصی اســت. او اضافــه می کند: ثبت 
اولیه برای اکتشاف معادن در حالی از یک 
میلیون تومان در ســال 97 به 10 میلیون 
تومان رسیده است که از هر 100 اکتشاف، 
تعداد انگشت شماری به معدن کاری منجر 

می شود.
به گفته وی، حقوق دولتی برای اکتشــاف 
گروه یک، 2 و 3 بــه ازای هر کیلومتر از 5 
میلیون تومان در ســال 97 به 10 میلیون 
تومان افزایش یافته اســت. این رقم برای 
گــروه 4، 3 میلیــون تومان بــه ازای هر 
کیلومتر بــوده که به 6 میلیــون افزایش 
پیدا کرده است. گروه 5 نیز از این افزایش 
بی نصیــب نمانــده و از 2.5 میلیون به 3 

میلیون تومان رسیده است.
مافی با اشــاره به برگزاری جلســه فعالان 
معدنی و تهیه نامه ای برای ارسال به معاون 
معدنی سازمان صمت استان ادامه می دهد: 
بهانه مســئولان برای گرفتن این تصمیم، 
تخصص گرایی است در حالی که ثمره اش 
حذف بخش خصوصی واقعی و باز شــدن 
فضا به نفع شــرکت های خصولتی است. 
چون آن ها بنیه مالی قوی تری دارند و این 

افزایش هزینه برایشان تأثیر چندانی ندارد. 
همچنین احتمالا رانت اطلاعاتی دارند که 

ضریب موفقیتشان را افزایش می دهد.
تصمیم وزارت صمت بــا واکنش هایی در 
ســطح ملی نیز مواجه شــده است. دیروز 
علی وقفچی، از نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی، با انتقاد از تصمیم وزارت صمت، 
آن را موجب انحصارگرایی، دلسرد کردن 
ســرمایه گذاران و خروج افراد متخصص 
از گردونه بهره برداری از معادن دانســت و 
افزود: این افراد معمولا تــوان مالی کافی 
ندارنــد. در نتیجه تنها افــراد متمول که 
تخصصی در امور مربوط به معدن ندارند، 
وارد میدان می شــوند. این عملکرد باعث 

ایجاد انحصار می شود.
او خواســتار ورود وزیر صمــت به موضوع 
و بازگردانــدن هزینه ها به نرخ ســال 97 
شــد و گفت: در ســال رونق تولیــد و در 
شرایط تحریم، دولت باید به جای افزایش 
هزینه های صدور مجوز برای بهره برداری 
از معــادن، مشــوق هایی بــرای حضور 
سرمایه گذاران در نظر گیرد و زمینه حضور 
بخش خصوصی و افراد متخصص در حوزه 

معادن را تسهیل کند.
رئیس ســازمان صمت خراســان رضوی 
دیدگاه های یادشــده را قبول نــدارد و با 
دفاع از تصمیم وزارت صمت به شــهرآرا 
می گوید: پیش از این افزایش، هزینه ثبت 
محــدوده معدنی به نام شــخص یا گروه، 
ناچیز بود و باعث شده بود هر کسی اعم از 
کاربلد یا متخصــص ورود پیدا کند. ما هم 

نمی توانستیم مجوز ندهیم.
محمدرضــا مس فروش اضافــه می کند: 
الان هم هزینه چندان بــالا نرفته و نهایتا 
10 میلیون تومان شده است. این افزایش 
باعث ریزش تقاضاها شده است تا کسانی 
که توانایی اولیه را دارند وارد کار شــوند. 
ضمن اینکه اگر اکتشــاف به معدن کاری 

منجر شود، سود سرشاری دارد.
او به درصد پایین مطالعات و اکتشاف های 
معدنی که به ایجاد معدن منجر می شــود 

اشاره ای نمی کند. 

درخشش شهرآرا  
درجشنواره تولید ملی و رسانه

 دیگه چه خبر؟

سیب زمینی
4500 تومان

پیاز 
2000 تومان

گوجه فرنگی
2350 تومان

بادمجان  
2520 تومان

هویج   
4790 تومان

کرفس  
5220 تومان

خیار
2900 تومان

هندوانه     
650 تومان
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